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Foreword 
The Mission of  the Kingdom of  Saudi Arabia to the European Union was first established in 1967. At that time, the burgeoning European 
Economic Community was only ten years old. Now, fifty years later, the European Union has expanded and developed, both in size and in 
scope. In this time, Saudi Arabia too has developed beyond recognition from a nascent nation founded in 1932 by King Abdulaziz bin Abdul 
Rahman, to a modern, sophisticated state and a major player on the regional and international stage. 

For five decades, Saudi Arabia and the European Union have worked together in a spirit of  exchange and mutual respect, collaborating at 
every opportunity for the mutual benefit of  both sides. This fruitful relationship that the Kingdom and the European Union’s member states 
have enjoyed over this past half-century has contributed to the success of  our economies and security objectives.  

This relationship has hinged on regular and open exchanges at different levels of  government and the private sector. Parliamentary 
cooperation, for instance, has a long history in Saudi-EU ties. The Majlis Al-Shura – the Saudi consultative assembly has had meaningful 
and frank exchanges with members of  the dedicated Delegation for Relations with the Arabian Peninsula as well as Committee for Foreign 
Affairs in the European Parliament. 

Effective diplomatic exchanges between our Minister of  Foreign Affairs and the EU High Representative of  the Union for Foreign Affairs 
and Security Policy/Vice-President of  the Commission also contribute to the strong ties between the two sides. Regular visits to the Kingdom 
paid by Senior European Commission representatives, as well as the visits of  the Kingdom representatives from such bodies as the Al Shura 
Council and the King Salman Relief  foundation are instrumental to a fruitful dialogue and show a shared desire to grow and modernise our 
economies together. 

These regular exchanges have also allowed us to forge common ground on some of  the most pressing foreign policy issues of  the day. The 
Kingdom of  Saudi Arabia and the EU are united on a wide range of  issues, be it the need for a Middle East peace process, the fight against 
terrorism, support for international development programs, safeguarding the supply of  energy, putting an end to the proliferation of  weapons 
of  mass destruction and minimising the impact of  global warming. The Kingdom of  Saudi Arabia, like the EU, is committed to peace and 
security as well as cooperation with its partners on development and trade, and will continues to strengthen its ties with its international 
partners on the basis of  mutual respect and openness. 

Our relations are also shaped by the significant movement of  people and goods between our countries, with, for example, 30,000 Saudi 
students currently studying in European Universities. Furthermore, Saudi Arabia is the EU’s 15th biggest trading partner and our shared 
trade was worth €53 billion in 2016. This could grow further with the reopening of  talks on a free trade agreement with the Gulf  
Cooperation Council countries as well as the interest shown in the Saudi Vision 2030 economic roadmap.  

Saudi-EU relations have also blossomed multilaterally under the auspices of  the EU-GCC cooperation agreement which provides for annual 
joint councils/ministerial meetings between the EU and the GCC foreign ministers, as well as the EU-LAS (League of  Arab States) 
Strategic Dialogue, which holds biannual Foreign Affairs Ministerial meetings between the EU and the LAS  foreign ministers, both of  which 
contribute to strengthening stability in the region; facilitating political and economic relations between the economic blocs; and broadening 
cooperation across a wide variety of  sectors, including energy, industry, trade and services, agriculture, fisheries, investment, science, technology 
and environment.  

On the occasion of  the 50th anniversary of  Saudi-EU cooperation and partnership, I’m Please to present this (Illustrated photo Guide) that I 
hope will give you a historical overview of  the cordial relations that have blossomed between the Kingdom of  Saudi Arabia and the European 
Union over the past 50 years. This selection shows some of  the highlights of  this cooperative relationship and its development into the strong 
and trusted diplomatic ties that we enjoy today.

Abdulrahman S. Alahmed 
                                                                      

       Ambassador Extraordinary and Plenipotentiary of the 
Kingdom of Saudi Arabia to the Kingdom of Belgium, Grand 
Duchy of Luxembourg and Head of Mission to the European 

Union and the Atomic Energy Community
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االسفیير عبد االرحمن بن سلیيمانن االأحمد 

سفیير خاددمم االحرمیين االشریيفیين لدىى مملكة بلجیيكا٬،ووددووقیية 
لوكسمبوررغغ ووررئیيس بعثة االمملكة االعربیية االسعوددیية  

لدىى االاتحادد االأووررووبي

مقدمة 

تـأسسـت بـعثة المـملكة الـعربـية الـسعوديـة لـدى الاتحـاد الأوروبـي فـي عـام ۱۹٦۷م قـبل ان تـتم المؤسـسة الاقـتصاديـة الأوروبـية العشـرة أعوام مـن نـشأتـها. وبـعد مرور 

٥۰ عـامـا مـن توسـع وتـطور الاتحـاد الأوروبـي سواء مـن حـيث الأهـداف والحجـم، كـانـت المـملكة الـعربـية الـسعوديـة، الـتي أرسـى قواعـدهـا المـلك المؤسـس عـبد الـعزيز 

بـن عـبد الرحـمن آل سـعود (رحـمه الـله) عـام ۱۹۳۲م، تتطور وتحـقق إنجـازات فـاقـت مـدى كـثير مـن الـدول الـناشـئة، وتـفرض نـفسها عـلى الخـارطـة الـدولـية كدولـة 

حديثة ومتطورة، وفاعل رئيسي على الساحة الإقليمية والدولية. 

وعـلى مـدى الخـمسة عـقود المـاضـية، عـملت المـملكة الـعربـية الـسعوديـة والاتحـاد الأوروبـي مـعا بـروح مـن الاحـترام المـتبادل والـتعاون المشـترك فـيما يخـدم مـصالـح 

الجانبين. وقد أسهمت هذه العلاقة المثمرة بتحقيق نجاحات في العديد من المجالات الاجتماعية والاقتصادية والأمنية. 

كـما تـعتمد هـذه الـعلاقـة عـلى الـتبادل المـنفتح والمـنتظم مـا بـين الاجهـزة الحـكومـية والـقطاع الخـاص. فعلى سـبيل المـثال، فـإن لـلتعاون الـبرلمـانـي تـاريـخ طـويـل فـي 

الـعلاقـات بـين المـملكة الـعربـية الـسعوديـة والاتحـاد الأوروبـي حـيث يـتبادل مجـلس الـشورى فـي المـملكة الـزيـارات مـع الـبرلمـان الأوروبـي فـي حـوار مسـتمر صـريـح 

وهادف من خلال  بعثة العلاقات مع شبه الجزيرة العربية، ولجنة الشؤون الخارجية في البرلمان الأوروبي. 

وعـلاوة عـلى ذلـك، تـساهـم الزيـارات الـدبـلومـاسـية الـفعالـة فـي تـعزيز الـعلاقـات المـتينة بـين الجـانـبين. كـما أن لـلزيـارات المـنتظمة والمـتبادلـة لـلوزراء وكـبار المـسؤولـين 

والـتنفيذيـين فـي المـملكة والمـفوضـية الأوروبـية دور أسـاسـي فـي تـعزيـز الـعمل المشـترك وإثـراء الحـوار، ودلالـة عـلى الـرغـبة المشـتركـة فـي تحـقيق الـتعاون وتحـديـث 

الاقتصاد، وزيادة التجارة المتبادلة، ومواجهة التحديات المشتركة.  

وكـانـت لهـذه الزيـارات والحوار المـنتظم الـفضل فـي توحـيد وجـهات الـنظر تجـاه عـدد مـن القضايـا الـدولـية الرئيسـية الراهـنة، كضرورة الـتوصـل إلـى السـلام فـي الشـرق 

الأوسـط، ومـحاربـة الإرهـاب، ودعـم بـرامـج الـتنمية الـدولـية، وتـأمـين إمـدادات الـطاقـة، ووضـع حـد لانـتشار أسـلحة الـدمـار الـشامـل، والـتقليل مـن أثـر الاحـتباس 

الحراري إلـى أدنـى حـد. فـيما يـلتزم كـلا الـطرفـين بـالسـلام والأمـن والـتعاون مـع شركـائـهما فـي الـتنمية والـتجارة، ومواصـلة تـعزيز الـعلاقـات مـع الشركـاء الـدولـيين 

على أساس الاحترام المتبادل والانفتاح. 

ويمـكن أيـضاً مـعرفـة مـدى مـتانـة الـعلاقـات بـين المـملكة والاتحـاد الأوروبـي مـن خـلال الاطـلاع عـلى مسـتوى الاتـصال الـثقافـي والـعلمي بـين المواطـنين، حـيث يـدرس 

حوالـي ۳۰،۰۰۰ طـالـب سـعودي حـالـيا فـي الجـامـعات الأوروبـية، وبـالـنظر إلـى مركـز المـملكة كشريـك تجـاري لـلاتحـاد الأوروبـي فـي المركـز الخـامـس عشـر (۱٥)، 

سـيتضح أهـمية ومـدى تـطور الـعلاقـات الاقـتصاديـة والـتجاريـة الـثنائـية، فـقد بـلغت قـيمة الـتجارة  المشـتركـة ٥۳ مـليار يورو فـي ۲۰۱٦م، ومـن المـأمول تـعزيز هـذه 

العلاقات أكثر خلال الأعوام القليلة القادمة في إطار توجه المملكة إلى تنويع مصادر دخلها في رؤية المملكة ۲۰۳۰.  

امـا فـي الإطـار المـتعدد الاطـراف لـعلاقـات المـملكة الـعربـية الـسعوديـة مـع الاتحـاد الاوروبـي فـتتم أغـلب هـذه الـعلاقـات فـي إطـار الـتعاون الإقـليمي بـين مجـلس 

الـتعاون لـدول الخـليج الـعربـية والاتحـاد الاوروبـي ، حـيث جـرى تـوقـيع اتـفاقـية الـتعاون الخـليجي/الأوروبـي فـي عـام ۱۹۸۸ والـتي يـقوم بمـوجـبها كـل مـن وزراء 

خـارجـية الجـانـبين بـالإجـتماع مرة واحـدة فـي الـسنة فـي اجـتماع وزاري مشـترك، يجـري فـي إطـارهـا عـقد اجـتماعـات مشـتركـة عـلى مسـتوى لجـان الـتعاون المشـتركـة 

رفـيعة المسـتوى والـلجان الـبرلمـانـية.كـما تـتم هـذه الـعلاقـات فـي إطـار الـتعاون الإقـليمي بـين جـامـعة الـدول الـعربـية والاتحـاد الاوروبـي حـيث يـعقد اجـتماع وزاري 

مشترك كل سنتين يناقش فيه كافة القضايا ذات الاهتمام المشترك  

ويسـرنـي بمـناسـبة مرور خـمسين عـامـاً مـن عـلاقـات الـتعاون والشـراكـة بـين المـملكة والاتحـاد الأوروبـي إصـدار هـذا (الـدلـيل الـتوثـيقي المـصور) الـذي يسـتعرض  لمحـة 

عن ابرز الانشطة التي تقام دورياً بين الجانبين.  

والله الموفق.  

2



Their Excellencies Ambassadors Fouad Nazir 1967, Mohamed Charara 1973 & Ibrahim Bakr 1982 presenting 
their credentials to the CEC 

 تقديم سعادة السفراء فؤاد ناظر ۱۹٦۷، محمد شرارة ۱۹۷۳ وابراهيم بكر ۱۹۸۲ أوراق الاعتماد لدى المؤسسة الاقتصادية الأوروبية 

Their Excellencies Ambassadors Nasser Alassaf  1994 and Abdallah AlMouallimi 2008، Faisal Trad 2011 and 
Abdulrahman Al-Ahmed 2014 presenting their credentials to the president of  the European Commission. 

 تقديم أوراق اعتماد أصحاب المعالي والسعادة السفراء ناصر  العساف ۱۹۹٤م، عبد الله المعلمي ۲۰۰۸م، فيصل طراد ۲۰۱۱م، عبدالرحمن الاحمد ۲۰۱٤م لدى 

رئيس المفوضية الأوروبية.
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4

Head of  Delegation of  the European Union to Saudi Arabia, Bahrain, Kuwait, Oman, and Qatar  
presenting his credentials to the  Custodian of  the two Holy Mosques and meets with officials, 2016. 
تقديم رئيس مندوبية الاتحاد الاوروبي إلى المملكة العربية السعودية، والبحرين، والكويت، وعمان، وقطر، أوراق اعتماده إلى خادم الحرمين الشريفين    

(حفظه الله) ويعقد اجتماعات مع كبار المسؤولين في المملكة، ۲۰۱٦م 

The EU’s High Representative for Foreign Affairs and Security Policy / Vice-President of  the 
Commission, regularly hold high level meetings with Saudi officials. 

الممثلة العليا للإتحاد الاوروبي تجري إجتماعات ثنائية منتظمة مع المسؤولين في المملكة 
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 A Delegation from the Foreign Affairs Committee in the European Parliament visited Riyadh in 2016

 زيارة وفد من لجنة الشؤون الخارجية في البرلمان الاوروبي بزيارة الرياض في عام ۲۰۱٦م

EU Counter Terrorism Coordinator met with the Custodian of  the Two Holy Mosques and high ranking 
Officials during his visit to the Kingdom of  Saudi Arabia, 2016. 

 لقاء منسق شؤون مكافحة الارهاب في الاتحاد الاوروبي مع خادم الحرمين الشريفين (حفظه الله) ومسؤولين رفيعي المستوى خلال زيارته الى المملكة العربية 

 السعودية ۲۰۱٦م.



  Minister of  Foreign Affairs with EU Member States Ambassadors

لقاءات معالي وزير الخارجية مع سفراء الدول الأعضاء في الاتحاد الأوروبي 
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Saudi Foreign Ministers In Brussels 
زيارات وزراء خارجية المملكة العربية السعودية إلى بروكسل  

   Participating in Conferences and conducting Meetings with High Level officials to discuss issues of mutual concern

المشاركة في مؤتمرات وعقد مقابلات مع  كبار المسؤولين في الاتحاد الاوروبي لمناقشة القضايا ذات الاهتمام المشترك 



Saudi Foreign Minister frequently meets with HR/VP to discuss issues of  mutual concern  

 لقاءات عديدة لمعالي وزير الخارجية مع الممثلة العليا للاتحاد الأوروبي/ نائب رئيس المفوضية الأوروبية لمناقشة القضايا ذات الاهتمام المشترك وتبادل وجهات النظر

H.E Federica Mogherini visited KSA in the framework of  the EU outreach to key actors in the region. 

 زيارة معالي السيدة/ فيديريكا موغيريني للمملكة في إطار تواصل الاتحاد الأوروبي مع الدول الفاعلة الرئيسية في المنطقة.
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Visit By A Delegation From Majlis Alshura Headed By Deputy Speaker Of  Majlis Al Shura 
زيارة وفد من مجلس الشورى برئاسة معالي نائب رئيس المجلس  

Active Parliamentary Diplomacy between European Parliament Committees and Majlis Alshura  
دبلوماسية برلمانية فعالة تجمع رؤساء اللجان في مجلس الشورى والبرلمان الاوروبي   

Regular Visits & Ongoing Dialogue Between Majlis Alshura & The European Parliament 
   زيارات متبادلة وحوار مستمر بين اعضاء مجلس الشورى والبرلمان الاوروبي

Joint Meeting with Chairs of  Foreign Affairs Committee and Delegation for Relations with the Arab Peninsula  

إجتماع مشترك مع رؤساء لجنة الشؤون الخارجية وبعثة العلاقات مع شبه الجزيرة العربية 



Saudi Arabia Mission to the European Union in contact with EU institutions  

بعثة المملكة لدى الاتحاد الاوروبي تتواصل مع أبرز مؤسسات الاتحاد الاوروبي (المفوضية الاوروبية، البرلمان الاوروبي، مجلس الاتحاد الاوروبي) 

Head of  the Saudi mission to the EU meeting with the Heads of  the European institutions  
  لقاءات وإجتماعات رئيس بعثة المملكة لدى الاتحاد الاوروبي مع رؤساء مؤسسات الاتحاد الأوروبي
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Regular and ongoing discussion between the Embassy and European Parliament members and Committees  
 تنسيق وتواصل مستمر بين البعثة واللجان المختصة والاعضاء الفاعلين في البرلمان الاوروبي

Head of  Mission Delivering his speech in European Parliament delegation for relations with the Arab Peninsula 

 كلمة رئيس البعثة ومناقشة اعضاء البرلمان الاوروبي خلال إجتماع بعثة البرلمان الأوروبي للعلاقات مع شبه الجزيرة العربية 2015



     Ministers and Commissioners Visits and Direct Contacts between High Level Officials From Both Sides

زيارات مستمرة ما بين الوزراء والمفوضين واتصال مباشر بين كبار المسؤولين في مختلف المجالات بين الجهات المختصة.
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 EU Delegation activities in Riyadh

من انشطة بعثة الاتحاد الأوروبي في الرياض 

European Union Day Celebrations in Riyadh 2017 

الاحتفال بيوم الاتحاد الأوروبي في مدينة الرياض ۲۰۱۷م 
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Visit by the Supervisor General of  King Salman Humanitarian Aid and Relief  Centre  
زيارة المشرف العام على مركز الملك سلمان للإغاثة والأعمال الإنسانية الى بروكسل  

H.E Dr. Abdullah Alrabeeah met with humanitarian aid and crisis management commissioner Dr. Christos Stylianides in Brussels. 
لقاء معالي الدكتور عبد الله الربيعة مع مفوض المساعدات الإنسانية وإدارة الأزمات الدكتور كريستوس ستيليانيدس في بروكسل. 



The Fourth League Of  Arab States-European Union Foreign Affairs Ministerial Meeting 

  الاجتماع الوزاري المشترك بين جامعة الدول العربية والاتحاد الاوروبي الرابع
The fourth League of  Arab States-European Union Foreign Affairs Ministerial Meeting took place in Cairo 2016 

عقد الاجتماع الوزاري المشترك بين جامعة الدول العربية والاتحاد الاوروبي الرابع  في مدينة القاهرة ۲۰۱٦م

17th GCC-EU Joint Council and Ministerial Meeting 
الاجتماع الوزاري الخليجي الاوروبي المشترك الـ١٧ 

The seventeenth session of  the Joint Council was held in Riyadh on 8 May 2007 
  عقد الاجتماع الوزاري المشترك الخليجي الاوروبي (مستوى وزراء الخارجية) في الرياض ۲۰۰۷م
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22nd EU- GCC Joint Ministerial Council Meeting 
الاجتماع الوزاري الخليجي الأوروبي المشترك ال۲۲ 

Saudi Arabia co-chaired the 22nd EU-GCC Joint Council & Ministerial Meeting in Luxembourg 2012. 
 رئاسة المملكة للجانب الخليجي خلال الاجتماع الوزاري الخليجي/ الأوروبي المشترك  الــ22 – لوكسمبورغ ٢٠١٢م

23rd GCC - EU Joint Ministerial Council Meeting 
الاجتماع الوزاري الخليجي الأوروبي المشترك الــ۲۳ 

The Kingdom of  Bahrain Hosted the 23rd EU-GCC Joint Council & Ministerial Meeting in Manama 2013. 
 استضافت مملكة البحرين الاجتماع الوزاري الخليجي/ الأوروبي المشترك  الــ٢٣ – المنامة ٢٠١٣م
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Embassy of  the Kingdom of  Saudi Arabia to the Kingdom of  Belgium, Grand Duchy of  Luxembourg & Saudi Mission to the European Union -  July 2017  
سفارة المملكة العربية السعودية لدى مملكة بلجيكا ودوقية لوكسمبورج وبعثة المملكة  لدى الاتحاد الاوروبي -  يوليو ٢٠١٧م 
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24th GCC - EU Joint Ministerial Council Meeting 
الاجتماع الوزاري الخليجي الأوروبي المشترك الــ۲٤ 

The Kingdom of  Bahrain Hosted the 24th EU-GCC Joint Council & Ministerial Meeting in Doha 2014. 
 استضافت دولة قطر الاجتماع الوزاري الخليجي/ الأوروبي المشترك  الــ۲٤ – الدوحة ۲۰۱٤م

25th EU-GCC Joint Ministerial Council Meeting 
الاجتماع الوزاري الخليجي الاوروبي المشترك ال۲٥ 

 Saudi Arabia represented by Foreign Minister chaired the GCC side During The Annual EU-GCC Joint Council Meeting that took place in Brussels 2016
 رئس وزير خارجية المملكة العربية السعودي الجانب الخليجي من الاجتماع الخليجي الاوروبي ، بروكسل ٢٠١٦م .


